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Una festa referent
4 S’acaba una Festa Major de les Corts que
ha omplert sis dies el barri d’activitats

4 Manel Ollés i Maria Pérez Hervada són escollits
Cortsenc i Cortsenca d’Honor d’aquest 2021 pàg 10
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Les infeccions de  transmissió
sexual (ITS) han viscut un aug-
ment en els darrers anys. D’a-
cord amb l’últim informe ‘La sa-
lut sexual i reproductiva a la ciu-
tat de Barcelona’, de l’Agència
de Salut Pública de Barcelona
(ASPB), el 2007 hi havia 0 ca-
sos de clamídia, el 2017 més de
1.000 i el 2019 se superaven els
4.000. Pel que fa a la gonorrea,
mentre el 2007 hi havia 0 casos,
el 2017 ja eren més de 1.000 i el
2019 estaven per sobre dels
4.000. Si es parla de sífilis,
també es va evidenciar un crei-
xement entre el 2007 i el 2017,
quan va passar dels menys de
200 casos als més de 1.000, va
continuar augmentant el 2018
trobant-se a prop dels 1.500
casos i va caure de manera im-
portant el 2019 arribant als me-
nys de 1.000.
Alba Martínez, metgessa de

família del CAP Passeig de Sant
Joan i metgessa del grup de
referents d’infeccions de trans-
missió de l’Institut Català de la
Salut (ICS), constata aquesta re-
alitat des de la seva experiència.
“Fa uns deu anys que les ITS
van en augment, sobretot, entre
els joves –de 16 a 25 anys–”, as-
senyala fent referència a un
creixement que es deu a diver-
sos factors. 

MÉS PEDAGOGIA
Una altra veu és la de la infer-
mera del Centre Jove d’Atenció
a les Sexualitats (CJAS), Paula
Barrantes, que explica que el
fet que en els últims anys s’hagi
aconseguit una millor capacitat
de detecció d’infeccions es tra-
dueix amb una pujada de casos.
“Ara les proves són més sensi-

bles, es notifiquen i es registren
infeccions que abans s’ometien
i  la gent es fa més tests perquè
sap millor que temps enrere que
pot fer-los”, assegura Barrantes,
qui alhora detalla que, mentre les
ITS més freqüents entre els joves
són la clamídia i la gonorrea, de
VIH hi ha molt pocs casos. 
Encara que, afortunada-

ment, pocs joves coneguin en
primera persona què és el VIH,
és justament el fet que ara amb
tractament el virus no es pugui
transmetre ni ser mortal, el
que, segons Martínez, pot haver
propiciat entre alguns “un rela-
xament”, que tinguin més pa-
relles sexuals i, en conseqüèn-
cia, creixin les ITS. 
“Algunes persones creuen

que, per exemple, la sífilis o la
gonorrea no tenen importància
i que el monstre – el VIH – que
feia tanta por, ha desaparegut”,

sosté Martínez sobre un aug-
ment de les infeccions sexuals
que, segons Barrantes, es pot es-
menar parcialment si s’acaba
amb el discurs de la por. És a
dir, instal·lant, tal com diu, en
l’imaginari col·lectiu la idea que

no s’han de fer proves d’ITS
quan s’ha tingut una possible re-
lació de risc, sinó que s’han de
fer regularment per tenir cura
d’un mateix. 
En aquest sentit, la inferme-

ra de CJAS també recalca que
una altra manera de fer caure les
ITS entre els joves és reforçar

una pedagogia que encara té
poca presència a les escoles: l’e-
ducació sexual. “Encara hi ha
gent que no sap a quins centres
especialitzats, més enllà dels
CAP, pot anar a fer-se proves”,
agrega Barrantes fent referència
a una realitat que, a vegades, pot
haver fet que alguns se sentin jut-
jats per contraure una ITS. “És
el tracte que a vegades poden
trobar en un centre mèdic, i
això és una limitació perquè la
següent vegada que tinguin
símptomes potser no hi torna-
ran”, conclou Barrantes. 

CONÈIXER EL COS
D’altra banda, des del projecte
Mandràgores, que ofereix ta-
llers d’educació sexual i afectiva
a joves i adolescents, confirmen
que l’educació sexual que arriba
al jovent hauria d’anar més en-
llà de parlar de mètodes anti-

conceptius. “La salut sexual tam-
bé és conèixer el cos, ja que d’a-
questa manera es poden detec-
tar símptomes d’ITS, o bé, pro-
moure una bona relació amb el
cos perquè, si no agrada, a ve-
gades es pot maltractar”, sub-
ratlla una de les impulsores d’a-
questa, Carlota Coll, que també
afirma que són clau les emocions
que desperten les parelles sexu-
als. La raó? Si per exemple, una
de les parts, tal com afegeix Coll,
no vol utilitzar protecció i a l’al-
tra la governa la por o la vergo-
nya, aquesta pot acabar “cedint”
sense voler-ho.
Això no és tot. Paral·lela-

ment, Coll recorda que prevenir
les ITS també depèn d’acabar
amb el seu estigma, ja que aquest
pot impedir que alguna persona
demani ajuda. “Cal recordar que
tota la gent pot tenir alguna in-
fecció alguna vegada”, sentencia.

Alba Losada
BARCELONA

Parar-ho és cosa de tots
» Les infeccions de transmissió sexual entre els joves han anat en augment en els darrers anys

» Hi té a veure la millora de les proves però també la pèrdua de respecte cap a aquestes malalties

L’educació sexual és un element clau per evitar el creixement d’aquestes malalties. Foto: Arxiu

Desestigmatitzar les
infeccions i reforçar
l’educació sexual, 
dos temes claus
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El millor que podem
fer amb els nostres

fills és conduir-los en
aquest feixuc procés que és adquirir
criteri, no prohibir-los informacions
ni experiències. Entre altres coses,
perquè no hi ha manera pràctica ni
definitiva de prohibir ni les unes ni
les altres.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Vale. Sí. El gol de Fran-
cia es ilegal y el VAR ni

se lo mira. Es un robo
que se protestará durante tiempo...
De los robos de las eléctricas, de los
ejemplares ciudadanos que están en
países árabes o tienen cuentas en pa-
raísos fiscales, ¿cuándo se sale a la ca-
lle a protestar?

@robmanrique

David Card, Joshua
Angrist y Guido Im-

bens, galardonados con
el Nobel de Economía por sus con-
tribuciones a la economía laboral.
Card, por ejemplo, cuestionó la teoría
de que subir el Salario Mínimo Inter-
profesional tenía impactos negati-
vos en el empleo.

Els que us queixeu dels
musicals que es fan  a

Barcelona en castellà,
aneu a la @salacabanyes de #Mataró. Hi
fan #ElsMiserables, en concert (mesu-
res #Covid-19). Donareu suport al tea-
tre en català, fet amb pocs mitjans i
amb molta il·lusió, i sobretot us emo-
cionareu i gaudireu.

@mrosertrilla@iescolar@XavierGodas

La lupa

Passa poques vegades que els experts en di-
verses matèries es posin d’acord en la valo-
ració d’una política pública. Generalment hi
ha discrepàncies ideològiques i de punts de

vista i prioritats. En la majoria de polítiques hi ha con-
trovèrsies i posicions enfrontades. Però hi ha un àm-
bit en què el consens és (gairebé) universal: en la im-
portància crucial que té l’educació de 0 a 3 anys. Eco-
nomistes, sociòlegs, especialistes en educació i en des-
envolupament cognitiu comparteixen la diagnosi.
Tant si es mira des del punt de vista del desen-

volupament cognitiu dels infants, especialment dels
d’entorns amb més problemes socioeconòmics, com
si s’analitza el problema des de la perspectiva de la
incorporació de les dones al mercat de treball, o des
de la perspectiva estrictament econòmica, hi ha un
acord molt universal al respecte: una de les inversions
públiques amb més retorn social i econòmic que es
pot fer és la d’oferir educació de qualitat als infants
de 0 a 3 anys. 
Oferir educació de qualitat en els moments inicials

permet prevenir en el futur les desigualtats educati-
ves que costen molt de tancar. L’evidència científi-
ca és aclaparadora: l’exposició a l’estimulació precoç
que ofereix una educació de qualitat en la primera in-
fantesa té uns efectes sobre el desenvolupament cog-
nitiu i socioafectiu dels infants que s’arrosseguen a
les etapes educatives posteriors. Sense aquesta in-
tervenció, les desigualtats en els estímuls que reben
els infants en funció del seu context familiar són molt
grans, i es reprodueixen en el futur. A més, els estu-

dis que miren els efectes a llarg termini observen, de
manera molt consistent, com haver rebut una edu-
cació de qualitat en aquesta etapa s’associa a resul-
tats molt millors en l’edat adulta, tant pel que fa al
mercat de treball com a altres aspectes com la salut
física i mental.
La raó fonamental té a veure amb el procés de

maduració dels infants. És en les primeres etapes
quan la receptivitat és màxima, i per això és molt més
fàcil aconseguir resultats quan es fan intervencions
molt aviat. Més tard, en etapes educatives posteriors,

costa més que els esforços que s’hi destinen siguin
tan efectius. 
Tot això, a més, va acompanyat d’un efecte posi-

tiu que va més enllà dels infants. Permet reforçar la
incorporació de les dones al mercat de treball, per-
què es poden reduir les interrupcions en la trajectò-
ria laboral de les mares. I són precisament aquestes
interrupcions un dels factors més importants en les
desigualtats que es produeixen al mercat de treball
entre homes i dones. De fet, aquesta mesura té el po-
tencial de matisar la bretxa salarial de gènere, que està
molt relacionada amb la maternitat. I, òbviament, ofe-

rir educació gratuïta des de més aviat contribueix a
fer més sostenible la creació de famílies, cosa que po-
dria afavorir la fertilitat.
Tot apunta, doncs, en la mateixa direcció. Qual-

sevol inversió pública en aquesta etapa hauria de ser
prioritària perquè té efectes molt positius, tant des
del punt de vista de la justícia social, la redistribució
i la igualtat d’oportunitats com des del punt de vis-
ta del desenvolupament dels infants i del suport a les
famílies i la igualtat de gènere. 
Al nostre país, malauradament, encara anem en-

darrerits en això. Tot i els esforços fets des de diversos
àmbits, com molts municipis, hi ha dèficits impor-
tants. La crisi del 2010 va suposar un cop molt fort,
del qual el sistema encara no s’ha recuperat del tot.
Per això cal saludar l’anunci del president de la Ge-
neralitat d’incorporar la gratuïtat de P2 al sistema
educatiu, perquè és una mesura que va en la direc-
ció correcta: dedicar esforços públics allà on poden
tenir més efectes.
Incorporar el P2 a les escoles com ja es fa en al-

tres indrets com el País Basc permetrà que molts
infants avancin un any la seva entrada en el siste-
ma educatiu. Ara sabem que, a banda de l’estalvi i
alleujament que suposa per a les famílies, això aju-
darà al desenvolupament cognitiu dels infants en
el llarg termini. Per això és molt important que l’a-
nunci es concreti. Cal assegurar la generalització de
P2 com un primer pas per a la universalització de
l’etapa 0-3, i sobretot cal garantir que els infants
d’entorns més vulnerables en facin ús. 

Oferir educació de qualitat en els
moments inicials permet prevenir
les desigualtats educatives futures
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A l’escola als dos anys
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Queixes veïnals per un espai per 
a drogodependents al carrer Numància1

2
L’Eix Sants-Les Corts ja té a punt 
una fira amb molta màgia

El segon capítol de Jordi 
Alastrue a l’RC Polo femení

Cervesa artesana contra l’oblit

Pressió perquè no obri la cuina 
fantasma de Felipe de Paz

El + llegit línialescorts.cat

3

4

5 Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 
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Els semàfors

Manel Ollés, president de
l’Espiga de les Corts, ha rebut el
premi al Cortsenc d’Honor del

202 pel seu compromís per 
tirar endavant una de les

associacions més antigues de
les Corts i que ofereix activitats

lúdiques al veïnat. 
pàgina 10Manel Ollés

Maria Pérez, metgessa i
directora del CAP Montnegre,
ha estat guardonada amb el
premi a la Cortsenca d’Honor

del 2021 com a reconeixement
a la seva feina al capdavant de la

lluita contra la pandèmia al
districte de les Corts. 

pàgina 10Maria Pérez

La jugadora de bàsquet
cortsenca, actualment a les files
de l’Uni Girona, va ser premiada

a la gala de Trofeu Campions
Valors que organitza Mundo

Deportivo pel seu paper
destacat com a referent social

més enllà de l’esport. 
pàgina 20Laia Palau

A les xarxes

@FrankiPereira: Per no tenir res a cele-
brar el 12 d'octubre trobo que molta gent
de diferents departaments de la Genera-
litat avui [dilluns 11] està de pont...

@Ramon_Espadaler: Sobre la pèrdua
d’autoritat dels @mossos: el problema és
profund i té l’origen en actituds impròpies
de qui té la responsabilitat de governar.

#PèrduaDAutoritat

@aleixsarri: Aquestes presses sobtades
pel retorn del MHP @KRLS mostren que
l'exili és la victòria política més gran de
l'independentisme post 1-O.

#FreePuigdemont #ResACelebrar

Safata d’entrada

Les imatges que ens ha
deixat la convenció del
PP a València són terri-

bles, impròpies d’un partit que
es vanta de pertànyer a un estat
democràtic.
El que s’ha dit és un atac

frontal a la llibertat d’expressió
i a la diversitat de les diferents
nacions que conformen l’estat es-
panyol, i moltes coses més que
els haurien d’avergonyir. Volen
ressuscitar –encara que no s’ha-
via mort, sinó que només patia
un estat de letargia– la vella
idea de la unitat al preu que si-
gui, és clar, sempre prenent com
a model els ordenaments propis
de la nació castellana. Tots hem
de ser iguals i pensar el mateix,
com si Espanya fos un país de
bessons, i està clar que no podien
mancar els inevitables atacs,
despietats, a la immersió lingü-

Bogeria política
per Antoni Moliné

ística: el dimoni a batre, la
seva obsessió malaltissa.
Catalunya ha esdevingut

la gran convidada de pedra
d’aquesta convenció. Atacs
verbals contra el president Pu-
igdemont i tot el que repre-
senta el nostre fet diferencial.
Ens han deixat la sensació que
per poder tornar a la Moncloa
l’únic camí és destruir-nos
com a poble. S’obliden de par-
lar de  quin seria el seu pro-
grama de govern, de les pen-
sions, els desnonaments, la
pobresa energètica, la manca
d’habitatge, l’atur endèmic que
ens situa a la cua de la Unió

Europea... En fi, de tot el que
sí que interessa a tota la so-
cietat espanyola.
I, per acabar-ho d’adobar,

presenten com a un presump-
te valedor de les seves idees po-
lítiques l’expresident francès
Nicolas Sarkozy, al qual, ves per
on, la justícia del seu país ha
condemnat per segona vegada,
ara amb l’agreujant d’haver
emès factures falses. Un model
de personatge íntegre. I el PP el
beneeix: tot un símptoma.
Quan s’acabi aquesta le-

gislatura, per Déu, molta cura
a l’hora de votar. Anem tots a
una, com a Fuenteovejuna.  
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NLes millors
perles

Resen amb espelmes davant de la Catedral de Toledo per
purificar-la després de publicar-se un fogós vídeo de 

C. Tangana i Nathy Peluso enregistrat a l’interior del temple.
L’arquebisbe ha demanat perdó per “l’ús indegut d’un lloc sagrat”.

Boris Johnson ha passat una setmana de vacances aMarbella mentre el seu país, el Regne Unit, està en
plena crisi de subministraments. Ho ha fet aprofitant un
recés en l’activitat parlamentària, però no ha agradat gaire.

L’últim vídeo que s’ha fet viral a les xarxes és el d’un home
circulant per unes vies dels Ferrocarrils de la Generalitat de

Catalunya en patinet elèctric. El vídeo només dura uns 8 segons,
però FGC ja ha denunciat el patinador. La broma li pot sortir cara.

La Policia Nacional presumeix de “megadron”. Es tractade la seva última adquisició, un dron gegant de 600
quilos de pes. S’utilitzarà per accedir a zones contaminades
i a espais aeris reduïts en lloc de fer-ho en helicòpter.

LA FOTOAlbert Cadanet/ACN

L’1 d’octubre va ser un referèndum fet basant-se en les lleis aprovades pel Parlament de
Catalunya i convocat pel Govern de la Ge-
neralitat, encapçalat pel president Puigde-

mont, per fer possible el mandat democràtic de la ma-
joria de catalans i catalanes en unes eleccions. Per tant,
va ser un procés plenament legítim i vàlid. Responia
a la voluntat majoritària del poble de Catalunya de po-
der exercir el dret democràtic d’autodeterminació, en
funció de la nostra tradició i forma de ser com a societat
de base democràtica.
L’Estat espanyol podia correspondre el repte i la pe-

tició de democràcia que fèiem els catalans acceptant i re-
coneixent els nostres drets. Això hauria demostrat que
l’Estat espanyol és un estat modern i democràtic. Però
no ho va fer. Va triar, unilateralment, la via de la repressió.
Els dies previs al referèndum, i especialment l’1 d’oc-

tubre, va aparèixer la violència i la repressió de
l’Estat, amb detencions il·legals de membres de
la Generalitat, entrades il·legals en empreses ca-
talanes i altres immobles del país, la coacció dels
cossos de seguretat espanyols i, fins i tot, les cla-
res irregularitats, i per tant il·legalitats, de pro-
cessos judicials que van vulnerar drets bàsics
de moltes persones. Tot plegat sense oblidar les
amenaces (també il·legals) de la Fiscalia a càr-
recs electes locals i treballadors públics.
Aquests fets antidemocràtics i repressius de

l’Estat van fer que l’organització final del refe-
rèndum de l’1 d’octubre s’hagués de fer basant-
se en el gran treball, imaginació i fortalesa del
moviment independentista i dels seus lideratges insti-
tucionals i socials. I, sobretot, amb l’esforç, voluntat, il·lu-
sió i implicació de milers de catalans i catalanes.
Aquesta unió, lideratge, confiança i il·lusió va fer que,

tot i la violència emprada per l’Estat els dies previs i es-
pecialment durant el referèndum, l’1 d’octubre fos la ma-
nifestació democràtica més gran que s’ha vist mai a Eu-
ropa en les últimes dècades i la més important de la his-
tòria de Catalunya.
Aquells dies vaig poder viure en diverses zones del país,

i especialment al Baix Llobregat, la increïble força i de-
terminació del poble de Catalunya. L’esperit democrà-
tic i d’un sol poble que va fer possible l’1 d’octubre. Aque-
lla energia que vam ser capaços de demostrar és abso-
lutament imparable. Un esperit que seguim tenint,
però que hem de ser capaços de tornar-lo a fer efectiu.
Passat l’1 d’octubre, i especialment passat el 3 d’oc-

tubre, també van venir errors per part de l’indepen-
dentisme, que ara, vistos amb la perspectiva del temps,
segur que hauríem fet diferent. Però també estic con-
vençut que hem après dels errors, i també hem de te-
nir clar quins van ser els principals encerts. El prin-
cipal encert és l’enfocament de la nostra reivindica-
ció des de la democràcia versus els que la neguen per
tots els mitjans.
Un cop vist el gran resultat del referèndum, l’Estat

espanyol podria haver intentat respondre-hi amb de-
mocràcia, però no ho va fer. Va optar per la venjança
i va seguir la via repressiva. De fet, la va incrementar
amb la detenció dels Jordis, la dissolució de les insti-
tucions democràtiques de Catalunya (el 155) i l’em-
presonament i l’exili del Govern legítim. Tot plegat sen-
se oblidar el no parar d’accions contra el Parlament i
el Govern que continuen fins avui, tot i les clares vic-

tòries de la majoria independentista el 21D i el 14F. Fins
i tot l’Estat manté, des del 155, una constant campa-
nya de mentides per intentar culpabilitzar l’indepen-
dentisme de dividir la societat catalana.
La societat catalana ha estat des de sempre una so-

cietat democràtica, que ha defensat i lluitat per recu-
perar (durant la República, durant les diverses dicta-
dures espanyoles, durant la Transició…) i defensar els
fonaments d’una societat que basa la seva convivèn-
cia en els processos i la defensa dels drets democrà-
tics. Qui nega aquests drets (l’Estat) és qui trenca la
nostra convivència.
Qui va lluitar per la Transició, per defensar la llen-

gua durant la dictadura, pels drets dels treballadors i tre-
balladores, per la República… Lluitava per drets de-
mocràtics, perquè no s’utilitzi la repressió per impedir
la voluntat del poble i per tenir dret a decidir lliurement.

La repressió exercida per l’Estat des de la tardor del
2017 contra el poble de Catalunya, com a societat cívi-
ca, pacífica i democràtica, és una mostra clara de la vo-
luntat unilateral de l’Estat de no escoltar ni respectar la
societat catalana, des d’una posició de l’ús de la força i,
per tant, de comportament antidemocràtic.
Ara tenim els cants de sirena de la taula de diàleg.

Una taula on clarament ens han dit que no podrem par-
lar ni d’amnistia ni d’autodeterminació i, fins i tot, que
no té terminis, ni calendari clar, ni relators, ni media-
dors, ni observadors… Potser cal ser clars… No és ni cla-
ra ni real la voluntat de diàleg per part de l’Estat. Ells
imposen les seves condicions, una mostra més del com-
portament i imposició unilateral. Més aviat sembla una
estratègia de l’Estat per dilatar el procés democràtic de
l’independentisme, que així es vagi debilitant i, fins i
tot, entrant en contradiccions. Amb un altre objectiu:

fer creure a la comunitat internacional que el
“problema català” s’ha resolt.
Catalunya seguim tenint la força de la raó

en la nostra principal reivindicació, la demo-
cràcia. L’independentisme és un moviment de-
mocràtic, construït en la nostra tradició i cohesió
com a societat, que basa la seva convivència en
la tradició per la defensa de la democràcia. I per
molta força, repressió i mentida que pugui ex-
ercir l’Estat, sempre hi serem, perquè no po-
dem admetre ni deixarem que s’imposin com-
portaments antidemocràtics de l’Estat.
La base sòlida de la nostra convivència so-

bre els principis de la democràcia, el motiu i la
força del moviment independentista, sempre hi serà, i
més aviat que tard aconseguirem vèncer l’actitud re-
pressiva i antidemocràtica de l’Estat.
Una de les estratègies que tenim l’independentisme

és la denúncia constant d’aquesta repressió i enganys.
El president Puigdemont és l’element més important que
tenim en aquests moments, pel que representa, pel seu
lideratge i pel reconeixement i respecte internacional que
s’ha guanyat, sobretot en les opinions públiques. I com
ha demostrat recentment, posa constantment en evi-
dència les males arts de l’Estat espanyol i, fins i tot, les
seves mentides al Tribunal Europeu.
Tenim un mandat i la raó democràtica, tenim el

lideratge del president Puigdemont i tenim la força
amb la qual vam fer realitat el referèndum de l’1 d’oc-
tubre. Quatre anys després, tot és possible. Només
depèn de nosaltres.

Fo
to
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per Joan Ramon Casals, coordinador de Junts per Catalunya a les comarques de Barcelona

1 d’octubre: un acte de democràcia
Mirada pròpia
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@EnricGoma: Si viuen a la Barcelona ve-
lla, els recomano molt el sastre pakistanès
del carrer Ponent abans d'arribar a Peu
de la Creu. És un cosidor excel·lent.

@dracdolot: Que Netflix emeti una sèrie
titulada "La brutal veritat sobre la dicta-
dura de Franco" i no s'atreveixi a doblar-la
al castellà ja ho diu tot.

@adammartinsk: A mi la teràpia em va
salvar de la infelicitat extrema. Feu teràpia,
coi, que no passa res. #DiaInternacional-
SalutMental.

Flaixos

Tribuna

Internet ha portat noves formes de guanyar diners
i nous camins cap a la realització professional.
Les persones curioses, empàtiques, ambicioses
i amb ganes de comunicar poden viure de les se-

ves fílies en l’entorn digital. Ibai Llanos ha trobat el
camí explicant, per exemple, com jugar a videojocs o
comentant partits de futbol a través del seu canal de
Twitch. La catalana Aida Doménech, més coneguda
com a Dulceida, ha fet el mateix en el sector de la moda
a través d’Instagram.
Cada vegada és més freqüent sentir conceptes com

economia dels creadors o economia de la passió per
referir-se al fenomen de les persones que divulguen co-
neixements i generen prou ingressos per viure d’això.
Algunes consultores han començat a quantificar el vo-
lum de mercat generat per aquests creadors apassio-
nats. La companyia SignalFire, per exemple, diu que
hi ha 50 milions de persones que obtenen ingressos a
través de diferents plataformes socials com YouTube,
Instagram, Snapchat, Twitch, Tiktok, Substack, Pa-
treon, etc.
De fet, ser youtuber és la cinquena professió més

desitjada pels nens i nenes espanyols d’entre 4 i 16 anys,
segons la darrera enquesta “Què vols ser de gran?” ela-
borada per la consultora de recursos humans Adecco.
Només està precedida per la de futbolista, metge, po-
licia i professor. A les aules universitàries és fàcil tro-
bar joves que desitgen ser el pròxim Ibai Llanos o la
pròxima Dulceida. Però paral·lelament a l’economia
dels creadors o a l’economia de la passió és urgent re-
ferir-se a altres termes menys sexys com, per exemple,
l’autoexplotació o la vida-treball, adaptats magis-
tralment a l’economia del segle XXI per la filòsofa Re-

medios Zafra en llibres com El entusiasmo. Preca-
riedad y trabajo creativo en la era digital, premi Ana-
grama d’Assaig 2017.
Què passa amb tots aquests xavals que ho intenten

però no ho aconsegueixen? Qui els torna les relacions
d’amistat que no van tenir? I els estudis i els esports
que es van perdre? En definitiva, qui dona veu a les
frustracions aparellades a aquesta economia de la pas-
sió? Molts treballadors motivats i vocacionals, a qui els
importa el capital simbòlic, estan disposats a con-
templar el sou com una cosa secundària si la feina els
agrada. En les indústries culturals, cada vegada és més
freqüent que la feina es remuneri amb visibilitat en lloc
de fer-ho amb diners.
Fins i tot les estrelles de l’economia de la pas-

sió paguen car el preu de la vida-treball. Tant Ibai
Llanos com Dulceida han hagut d’aparcar en algun
moment la seva trajectòria professional per tenir
cura de la salut mental. La necessitat de generar
contingut contínuament i d’estar sotmès cons-
tantment a l’impacte que aquest genera, ja sigui a
través de quantes vegades es comparteix o quants
m’agrada i comentaris rep, produeix elevades do-
sis d’estrès i d’ansietat.
Sovint ens pensem que som amos del nostre tre-

ball-hobby, però sense adonar-nos-en resultem ser
esclaus d’un context laboral que ens anima a sub-
mergir-nos en una maquinària hiperproductiva per
obtenir visibilitat. Fa anys que penso que l’autènti-
ca revolució és fer cada dia la migdiada. Un dels as-
pectes clau per sobreviure avui dia és fixar els límits
per no portar una vida-treball. Des d’aquí els animo
a intentar-ho. Sort i feliç becaina.

Què passa amb 
tots aquests xavals 
que ho intenten però 
no ho aconsegueixen? 

Qui els torna les 
relacions d’amistat 
que no van tenir?

“

“
per Susana Pérez

Economia de la passió o autoexplotació?
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4La Generalitat ha creat l’oficina
del pla pilot per implementar la
Renda Bàsica Universal, una de les
mesures recollides als acords entre
les formacions independentistes
per a la investidura i que està diri-
gida pel sociòleg Sergi Raventós. La
Renda Bàsica Universal és una as-
signació monetària equivalent al
llindar de la pobresa que es basa en
tres principis: individualitat, uni-
versalitat i incondicionalitat. Per
tant, la rep tothom. Com que és una
mesura de política social d’accés a
una renda i un mecanisme de re-
distribució de la riquesa, podria fer
front a diversos problemes, com la
pobresa, l’atur, la precarietat la-
boral, la desigualtat de gènere, els
malestars psicològics i l’estrès que
generen les inseguretats i dificul-
tats econòmiques.

En els pròxims dos anys, aques-
ta oficina del Govern (adscrita al
departament de la Presidència) li-
derarà una prova pilot que es farà
en dos segments de la població i
que servirà per analitzar la viabili-
tat de la mesura i com es podria
aplicar a tota Catalunya.

Catalunya, amb dades del 2020,
tenia un 26,3% de la població en risc
de pobresa o d’exclusió social, i si
ens referim a la infància, un 35,9%
dels i les menors de 18 anys estan
en risc de pobresa o d’exclusió so-
cial. La iniciativa de la Generalitat,
per tant, vol analitzar aquesta re-
alitat més propera i se sumarà al

conjunt de proves d’aplicació d’a-
questa renda que des de fa molts
anys s’estan fent arreu del món, com
ara al Canadà, als EUA, a l’Àfrica, a
l’Índia, a Finlàndia, als Països Baixos,
a Barcelona, a Alemanya, al Brasil o
a Corea del Sud, entre d’altres.

Els pilars de la Renda 
Bàsica Universal
Fa molts anys que es parla de la

Renda Bàsica Universal, principal-
ment en contextos més especia-
litzats i acadèmics. En els darrers
anys, i sobretot des de l’inici de la
pandèmia de la Covid-19, han
augmentat els articles, els mani-
festos de moviments socials i tam-
bé el suport d’entitats i de perso-
nalitats que han facilitat a sectors
cada cop més amplis de la pobla-
ció aproximar-se a una mesura
política que serà ben present en les
nostres societats els pròxims anys. 

La renda bàsica no és una
subvenció, ni un subsidi ni un
sistema de protecció social con-
dicionat. No cal demostrar un de-
terminat estat de pobresa, estar
cercant feina o haver-la perdut. La
incondicionalitat és una caracte-
rística distintiva d’aquest tipus
de renda. La fa diferent de totes les
prestacions d’atur, rendes míni-
mes de pobresa, ingrés mínim
vital o la mateixa Renda Garanti-
da de Ciutadania actual. Es percep
abans d’entrar en una situació de
pobresa, és preventiva. No es per-
cep quan ja has caigut en la po-
bresa o l’extrema pobresa. 

La incondicionalitat té diversos
avantatges respecte de les pres-
tacions condicionades. D’entrada,
té una simplicitat administrativa
que la fa més àgil i efectiva. A la
pràctica, es tradueix en una trans-
ferència mensual a totes aquelles
persones ciutadanes o acreditades
en un espai determinat. 

Un segon avantatge de la ren-
da és que permet evitar l’estigma-
tització dels perceptors. No els cal
identificar-se com a pobres, malalts,
persones amb discapacitat, etc.
Està estudiat que hi ha una pro-
porció de gent que no accedeix als
subsidis condicionats per les difi-
cultats d’accés, pel desconeixe-
ment, per no disposar de tota la do-
cumentació justificativa i també

per no voler donar explicacions so-
bre la seva vida.

Evitar la “trampa de la pobresa”
I un altre avantatge és que la Renda
Bàsica Universal permetria superar
el problema anomenat “trampa de
la pobresa”, que es produeix quan les
persones que perceben un subsidi
es frenen i descarten cercar una fei-
na remunerada amb un salari d’un
import similar pel fet que suposaria
la pèrdua de l’esmentat subsidi i una
dificultat de tornar a recuperar-lo en
cas de pèrdua de la feina.

En el context de l’actual mer-
cat laboral, substituir i renunciar a
un subsidi estable, periòdic i re-
gular per un salari probablement
inestable i mal pagat d’una ocu-
pació en molts casos precària no
sembla una opció d’allò més opor-
tuna i racional. Amb aquesta ren-
da, en ser incondicional, el fet de
treballar en una feina remunerada
no implicaria perdre-la. Podem
acumular diversos ingressos, i en
el cas que superin determinat llin-
dar, haurem d’ajustar comptes
amb el sistema impositiu.

LaGeneralitat crea l’oficinadel plapilot 
per implementar laRendaBàsicaUniversal

» Es farà una prova pilot durant dos anys per veure com es podria aplicar 
a tota Catalunya aquesta ajuda universal, individual i no condicionada a cap requisit

La renda bàsica 
no és una subvenció
ni un subsidi

Un avantatge de la renda és que permet evitar l'estigmatització dels perceptors. Foto: Arxiu (Imanol Olite/ACN)

CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ DE LA GENERALITAT DE CATALUNYA

Es percep abans
d'entrar en una
situació de pobresa
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Segueixen les queixes per
l'espai de drogodependents

CONVIVÈNCIA4Els problemes
de convivència que, tal com han
denunciat diferents veïns, han
provocat usuaris d’un alberg per
a persones amb problemes de
drogodependència situat al nú-
mero 151 del carrer de Numància,
on també hi ha el col·legi Santa
Teresa de Lisieux i les escoles pú-
bliques Ítaca i Anglesola, van ar-
ribar a l’Audiència Pública del Dis-
tricte de dimarts 5 d’octubre.
“Se’ns va dir que es reforça-

ria la presència policial i dels ser-
veis de neteja durant quinze dies
i s’ha fet. Però què passarà des-
prés?”, diu Marisol Novell, la ve-
ïna que va anar a l’audiència en re-
presentació del veïnat i de les fa-
mílies d’alumnes dels centres
educatius afectats, sobre una me-
sura que, segons fonts municipals,
s’avaluarà un cop hagin acabat

aquests 15 dies per després estu-
diar si cal aprovar-ne de noves.
Novell també recorda que, tot

i que amb el reforç policial s’ha vist
menys incivisme, la mesura no
dona resposta a la reivindicació de
les parts afectades: trobar una
ubicació alternativa per a l’alberg.
“Vaig sortir de l’audiència acordant
una reunió amb el Districte per a
aquest octubre”, afegeix.
Per part seva, un altre veí

afectat, Toni Pagán, assenyala
que no es pot valorar l’efectivitat
del reforç policial i de neteja
perquè el fet que hagi coincidit
amb la Festa Major pot haver
provocat que els usuaris de l’al-
berg “evitin” tenir certes con-
ductes incíviques. Tot i això, as-
segura que el problema no s’ha
solucionat. “Continuem veient
xeringues pel carrer”, conclou. 

Els veïns diuen que segueixen veient xeringues pels carrers. Foto cedida

La reforma de l’avinguda de
Madrid, al següent mandat
URBANISME4La futura refor-
ma de l’avinguda de Madrid, que
té l’objectiu d’eixamplar voreres,
reduir la quantitat de carrils per
a vehicles de motor i afegir-hi un
carril bici en ambdós sentits, s’a-
cordarà amb veïns, comerciants
i entitats de la zona a partir d’un
procés participatiu que, tal com
confirmen fonts municipals, co-
mençarà les setmanes vinents. 
La idea és que el document

que avalarà aquestes obres que
convertiran part de l’avinguda
de Madrid, ara de cinc carrils de
circulació, en una artèria de la ciu-

tat amb menys cotxes estigui re-
dactat abans que acabi el  mandat
per dur-lo a terme en el següent. 

RESULTAT D’UN ACORD
La reforma, que es farà en el
tram que va des del carrer de
Sants fins a l’avinguda de Josep
Tarradelles, és resultat d’un
acord entre l’Ajuntament i el
grup municipal d’Esquerra Re-
publicana, que va establir invertir
30 milions d’euros en projectes
de proximitat. En aquest cas, les
obres comptaran amb una in-
versió de 589.000 euros.

Foc, música i la veu de l’infern
en una Festa Major màgica

TRADICIÓ4La Festa Major de
les Corts es va acabar ahir des-
prés de regalar durant cinc dies
al veïnat tot el que cal per con-
vertir una celebració així en un
esdeveniment especial.
El Toc d’Inici va estar prota-

gonitzat per la dansa, el foc i un
pregó satíric a càrrec d’una figu-
ra que sempre està a l’atura: la
Diablessa, la mestressa de l’in-
fern. Un altre dels actes destacats
va ser el Pandemonium Unitari,

que va destacar per l’exhibició
d’un ball de diables amb versos de
la Festa Major d’enguany. Tam-
bé es van fer diferents concerts
per a tots els públics i de tots els
estils, des de clàssica, passant per
l’electrònica i fins a melodies de
joves talents, així com diverses ac-
tivitats d’esport o teatre accessi-
bles i inclusives que van tornar a
recordar allò que més caracterit-
za les festes: és un esdeveniment
que sempre ha estat per a tothom.Foto: Districte 

Patrimoni | Crítiques de Junts per Can Capellanets
El grup municipal de Junts per Catalunya ha denunciat que l’Ajuntament s’ha negat a
crear un espai de diàleg sobre el futur de Can Capellanets, edifici que és propietat de

l’Arquebisbat i que ha anat quedant abandonat mentre no s’hi fa la residència prevista.  

PREMI4Ja hi ha guanyadors.
Manel Ollés i Maria Pérez Her-
vada ja són oficialment els Cort-
sencs d’Honor d’aquest any 2021.
Així han estat proclamats aquest
dilluns 11 d’octubre en un acte al
jardí del Centre Cívic Can Deu, en
el marc de la Festa Major.
Ollés, president de l’Espiga de

les Corts i que ha rebut el guardó
pel seu compromís i empenta
per tirar endavant una de les as-
sociacions més antigues de les
Corts, i Hervada, metgessa i di-
rectora del CAP Montnegre i re-
coneguda per la seva feina al cap-
davant de la lluita contra la pan-
dèmia de la Covid-19 al districte,
han estat els guanyadors d’una vo-
tació popular en la qual van par-
ticipar gairebé 700 persones des
de principis de juliol i fins al 15 de
setembre a través del web de Lí-
nia Les Corts.
Ollés ha obtingut 258 vots i s’ha

imposat a Álvaro de la Peña (216)
i Josep Escofet (188), els altres can-

didats homes. Hervada ha rebut el
suport de 297 persones, superant
Mercè Boada (206) i Laia Palau
(159), les altres dones que optaven
enguany al premi.

ENTITATS HOMENATJADES
Enguany les entitats homenatjades
han estat 10: el Club Esportiu Me-
diterrani (90 anys), el Mercat de les

Corts (60 anys), l’Escola de Músi-
ca i Dansa Farré (50 anys), els Ma-
ristes de les Corts (50 anys), Ace
Alzheimer Center Barcelona (25
anys), el Grup Mou-te (25 anys), els
Bocs de Can Rosés (25 anys), l’Es-
cola Bressol Municipal Can Novell
(10 anys), la Penya Blaugrana de les
Corts (10 anys) i el Club Esportiu
Jeroni de Moragas (10 anys).

Un moment de l’acte de proclamació d’aquest dilluns. Foto: Línia Les Corts

Manel Ollés i Maria Pérez
Hervada, Cortsencs d'Honor

» S’ha valorat el compromís del president de l’Espiga de les Corts
» La metgessa i directora del CAP Montnegre ha lluitat contra el virus
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Un exercici ràpid per
començar: pensa en
un grup de música ca-
talà. En una artista

catalana. En un escriptor català.
En una directora de cinema de
Catalunya. Ja ho tens? És molt
probable que pel teu cap hagin
passat bandes de pop o de rock
com Manel, Mishima o Els Ca-
tarres. Escriptors com Jaume
Cabré, Marta Orriols o Quim
Monzó. Directors com Isona Pas-
sola o Ventura Pons. Certament,
tots aquests són artistes reputats,
però només representen una part
del nostre país. Una part allu-
nyada dels barris més humils de
la metròpoli, situats en ciutats
com Cornellà, Santa Coloma o
l'Hospitalet, i que des de fa temps
s'han convertit en un planter de
joves creadors.
Tornem a jugar: pensa de

nou. Ara, però, en un artista nas-
cut en una ciutat de la regió me-
tropolitana que no sigui Barce-
lona. Indefectiblement, segur que
et ve al cap Rosalía, que es va criar
a Sant Esteve Sesrovires i que
sempre ha fet bandera dels seus
orígens humils i de la seva vin-
culació amb el Baix Llobregat. La
fama de la cantant és molt supe-
rior a la de qualsevol dels artistes
anomenats més amunt. 
També és més conegut el Mo-

rad, el fenomen musical de moda
de l'Hospitalet de Llobregat, el ví-
deo més vist del qual arriba als 35
milions de visites a YouTube. Fins
i tot un artista com Beny Jr., un to-
tal desconegut a la secció cultural
del Telenotícies de TV3, té temes
amb més reproduccions a Spotify
que la cançó més escoltada de
Lluís Llach i més seguidors que Ma-
nel. O encara més increïble: Ghet-
to Boy, un jove de Sant Celoni que
treballa de mosso de magatzem, té
cançons a les xarxes que arriben al
milió de visites. Això sí, només gua-
nya 300 euros per aquest nombre
ingent de reproduccions: és l’eco-
nomia de plataformes. 

INVISIBILITZACIÓ
Com pot ser que artistes amb mi-
lers i milions de seguidors no tin-
guin cabuda en els mitjans ge-
neralistes? “Les músiques peri-
fèriques tenien un tap en part
produït per la mirada racista i
classista dels mitjans”, explica
el periodista especialitzat en mú-
sica Nando Cruz. “Ho tenien
complicat per arribar al mains-
tream, però les xarxes han fet que
sorgeixin”, reflexiona. Segons el
seu parer, la indústria musical i el
sector de la comunicació estan di-
rigits per les classes mitjanes i al-
tes, que menyspreen aquesta cul-
tura perifèrica. Així, els perio-
distes que viuen o han nascut a
barris com l'Eixample o Gràcia no
posen el focus en les ciutats me-
tropolitanes. “Cobreixen con-
certs d’artistes que parlen dels pe-
tits detalls de la vida i no pas de
músics que tracten els problemes
socials”, diu Cruz.
En aquest sentit, la rapera Lil

Russia, nascuda a Montcada Bi-
furcació, explica que ella va ini-

ciar-se en la música fent cançons
amb bases instrumentals que
trobava per internet, però no va
començar a tenir cert èxit fins
temps després. “Per fer-te un
lloc has de venir a Barcelona a co-
nèixer gent, perquè a Montcada
és impossible. No hi ha xarxa i la
música urbana és zero”, diu ara
que té tres discos al mercat.
Les distàncies que separen

Montcada de Barcelona són ínfi-
mes des d'un punt de vista geo-
gràfic, però com diu Lil Russia,

poden ser enormes i significar la
diferència entre tirar endavant la
teva carrera o no fer-ho. Són els
mateixos abismes dels quals par-
la Carol Rodríguez. Aquesta di-
rectora de cinema és, juntament
amb la seva germana, autora de
la pel·lícula Chavalas, un retrat de
quatre amigues que viuen al bar-
ri obrer de Sant Ildefons, a Cor-
nellà. “Quan vaig arribar a la
universitat era el primer cop que
sortia del barri... Va ser com un
xoc cultural, perquè em vaig bar-

rejar amb gent que no era de la
meva ciutat i no n'hi havia gaire
que tingués pares migrants i que
no fossin llicenciats”, explica. “La
igualtat no és real, i en el cas de
les dones de classe obrera el sos-
tre de vidre és clar”, afirma.
Amb matisos, Queralt Lahoz,

una cantant originària del barri de
les Oliveres de Santa Coloma de
Gramenet, també relata les bar-
reres per viure de la música:
“Dedicar-te al que t'agrada és
difícil quan no tens recursos eco-

nòmics... Evidentment, jo no soc
de Sarrià o de Gràcia, però sen-
to que per venir de l'extraradi no
ho he tingut tan difícil. He lluitat”.

ESTIGMA
De vegades, la barrera invisible
entre certs barris i el centre me-
tropolità s'expressa amb indife-
rència. En altres ocasions, la re-
lació entre aquests dos mons és
més agressiva. “Des de fora hi ha
una mica el clixé de gueto. Es pen-
sa que venim d’un lloc violent i in-

Queralt Lahoz és un dels referents de la cultura nascuda en una ciutat de l'extraradi metropolità. Foto: Say It Loud

Tot i que els mitjans de comunicació generalistes no en fan gaire cas, els artistes
de les ciutats de l'extraradi metropolità estan cada cop més presents a la vida
cultural catalana gràcies a les xarxes socials. Parlem amb algunes de les veus

joves nascudes a ciutats com Montcada, Santa Coloma o Cornellà.

Orgullosament 
de lametròpoli
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n Ja no es pot dir que el Morad sigui
un fenomen inesperat. Cada cop que
publica un vídeo a les xarxes té mi-
lions de visites, i el seu darrer concert
va ser a l’Estadi Olímpic, la Meca de la
música en directe a Barcelona, on han
actuat Bruce Springsteen o Madon-
na. El cantant de 22 anys, nascut al
barri de la Florida de l’Hospitalet en
el si d’una família d’origen marroquí,
va iniciar la seva carrera amb 14 anys.
Aleshores enviava als amics les seves
cançons per WhatsApp. Un dia que
acompanyava a l’estudi de gravació
Beny Jr., un altre cantant amb milions

de seguidors, va decidir provar sort i
enregistrar els seus temes. Anys des-
prés, el resultat són 415 milions de re-
produccions a YouTube o una actua-
ció privada a casa de l’influencer es-
panyol més famós, Ibai Llanos.  
“No és un brot d’ara, el problema

és que els mitjans anem anys enrere”,
afirma el periodista especialitzat en
música Nando Cruz. Per què té tant
èxit? Per què no se’n parla? Potser la
clau es troba en un panorama musi-
cal a anys llum dels artistes que vi-
uen en indrets com la Florida, el barri
amb més densitat de població de
tota la Unió Europea i amb una de les
rendes mitjanes més baixes de Cata-
lunya. “La música del Morad està

adreçada a uns col·lectius que són
majoritaris, tot i que no apareixen a
la televisió”, diu Cruz. “Hi ha molta
més gent de classe empobrida que
de classe alta. Gent que no té feina i
que no pot pagar l’entrada del Pri-
mavera Sound”, afegeix. 
En aquest sentit, el cantant, que rep

el sobrenom d’M.D.L.R. –que en fran-
cès significa Mec De La Rue (noi del car-
rer)–, ha sabut tocar les tecles adequa-
des per connectar amb els joves que,
com ell, han nascut a barris perifèrics,
siguin de Sant Adrià o de Cornellà. Els
ha fet sentir orgull o, com diu en una

cançó, els ha fet saber que viuen “entre
chicos pobres, pero no pobrecitos”. 
Les seves lletres parlen del barri,

de la família i de l’amistat, de l’odi a la
policia i de les identificacions per
perfil ètnic i social. En els seus vídeos,
gairebé sempre enregistrats a la Flo-
rida entre blocs de ciment, és fre-
qüent veure-hi molts nens: una clara
mostra del sentiment de comunitat
que enarbora. “Potser és l’artista dels
migrants, dels eternament exclosos,
la veritable majoria silenciosa”, refle-
xiona Nando Cruz. Vist així, té sentit
que en els seus concerts apareguin
banderes colombianes, libaneses o
marroquines. A quants concerts de
Manel hi ha gent amb banderes? 

El fenomen Morad

segur”, assenyala Lil Russia. “Te-
nia amics que em deien que, si ve-
nien a Cornellà, els robarien el
mòbil”, recorda Carol Rodríguez.
En cert sentit, aquests este-

reotips poden explicar-se per la
mirada despectiva envers la po-
bresa que perviu a la nostra so-
cietat. Els barris metropolitans
dels quals sorgeixen molts artis-
tes són sovint les zones més em-
pobrides de Catalunya. En xifres
es veu més de pressa. Sant Ilde-
fons: la renda mitjana anual per
habitant no supera els 9.000 eu-
ros. Les Oliveres: tampoc supe-
ra els 9.000 euros. Montcada Bi-
furcació: un altre cop no supera
els 9.000 euros. Sarrià: voreja els
30.000 euros. Gràcia: al voltant
del 16.000. L'Eixample: 20.000.
Els primers “són barris on el llo-
guer és barat i on les adminis-
tracions no inverteixen, però on
tothom intenta guanyar-se la
vida”, considera Lil Russia.

ROMANTITZACIÓ
Invisibilitzar, estigmatitzar i en-
cara un darrer perill al qual s'en-
fronten els artistes de la metròpoli:
la romantització. És a dir, el pro-
cés pel qual els mitjans i les clas-
ses benestants enalteixen la vida
als barris humils sense tenir una
postura crítica envers el que s’hi

viu. “La música feta des de l'ex-
traradi quan volen la invisibilitzen
i quan no la romantitzen. Els
arosd'or molen, però la droga no”,
diu Lil Russia. Queralt Lahoz ho
explica en altres termes quan
afirma que “qui parla de carrer no
és tant de carrer com diu”. “Qui ha
viscut el carrer no vol viure-hi, vol
tenir un bon sou. Comprar una
casa a la seva mare”, remata.
Segons explica el periodista

Nando Cruz, aquesta romantit-
zació es produeix perquè els mit-
jans de comunicació estan diri-
gits, escrits i fins i tot adreçats a
un perfil social molt concret, i tot
el que escapa d'aquest perfil so-
cial els és aliè. “És una mirada des
de la distància i no des de la vi-
vència”, considera.
La vida als barris perifèrics no

és una bassa d'oli i, per això,
molts artistes que hi han nascut
acaben marxant cap a altres in-
drets del centre metropolità amb
el sentiment de contradicció que
això els genera. En una xerrada
a l'Espai La Figa de l'Hospitalet
emmarcada en el cicle Narrati-
ves perifèriques, l'escriptor de
Sant Adrià Javier Pérez Andújar
ho resumia així: “Per poder ser jo,
tot el que necessitava era a fora
del barri”. En el mateix esdeve-
niment, Anna Pacheco, escriptora

“Està demostrat 
per musicòlegs que 
als espais més humils
és on hi ha més art,
perquè la gent se sent
al marge de la cultura
oficial, no té por
i arrisca més”

del llibre Listas, guapas, lim-
pias, en el qual una noia de clas-
se obrera entra en contacte amb
les classes adinerades de Barce-
lona, reconeixia que viure a fora
del barri provoca sentiments de
difícil gestió: “Jo ho porto amb
cert sentiment de culpa. De ve-
gades tinc ànsies de tornar amb
els meus amics del barri, perquè
em donen una sensació de refu-
gi absolut. Un dia penso una
cosa i l'endemà en penso una de
diferent”. Al cap i a la fi, potser la
postura més comuna és la que
descriu Lil Russia: “La relació
amb el barri va de l'amor a l'odi”.

ORGULL METROPOLITÀ
Ni estigma, ni invisibilització ni
romantització. Quan tot el soroll
que això genera s'apaga, els ar-
tistes metropolitans acaben sen-
tint el mateix: l'orgull envers el
lloc on han nascut. “Pots estar or-
gullosa dels teus orígens, això sí,
perquè jo, per exemple, al meu
barri he conegut gent treballa-
dora, humil i honesta que lluita
perquè no desnonin els seus ve-
ïns”, explica Queralt Lahoz per
afegir que és una manera de viu-
re que no ha vist en “les classes
beneficiades”.
Aquest sentiment pot tardar

anys a sorgir o no fer-ho mai. Ca-

rol Rodríguez explica que de ve-
gades s’avergonyia de ser d'on
era, però que amb el temps la ver-
gonya va convertir-se en orgull.
“A la plaça Catalunya de Corne-
llà hi ha una energia molt espe-
cial”, diu la directora. “Jo volia fu-
gir de les visions típiques que es
tenen... Volia fer un Girls al meu
barri i no a l'Eixample o a Gràcia.
Un Girlsde Cornellà, i per això la
pel·lícula es titula Chavalas”,
afirma referint-se a la sèrie esta-
tunidenca que narra la vida de
quatre noies de classe mitjana-
alta de Nova York.
I és que si parlem de cultura,

potser les ciutats metropolitanes
són més que necessàries i tenen
motius per a l’orgull. “Crec, i està
demostrat per musicòlegs, que
als espais més humils és on hi ha
més cultura. Espais on la gent se
sent al marge de la cultura oficial
i arrisca més. No té por de la cul-
tura generalista”, diu Nando Cruz.
Queralt Lahoz ho representa a la
perfecció: “Jo no soc salsera, ni
jazzera ni rapera. Abraço tots
aquests estils perquè soc una dona
sense etiquetes”.

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

“Qui parla de carrer 
no és tant de carrer
com diu, perquè qui ha
viscut el carrer en
realitat no vol viure-hi;
vol tenir un bon sou 
i comprar una casa 
a la seva mare”

El Morad, que acumula 415 milions de visites 
als seus vídeos de YouTube, ha sabut connectar amb
la joventut de l'extraradi metropolità com ningú
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La fira de l’Eix Sants-Les Corts
omple de màgia Joan Güell

FIRES4El carrer Joan Güell es
va omplir el passat 2 d’octubre
amb una seixantena de parades
en el marc de la celebració de la
fira de comerç al carrer de l’Eix
Sants-Les Corts, que en aques-
ta ocasió va estar batejada amb
el nom de ‘Les Mil i Una Nits’,
ja que va tenir com a protago-
nista la màgia.
Al llarg de tot el dia la mos-

tra comercial va presentar una
molt bona imatge, amb un pú-
blic que va gaudir de les nom-
broses activitats que es van ce-
lebrar. Algunes d’aquestes van

ser diferents tallers pensats per
als més petits, com per exemple
un de fanalets, una ruleta de
premis o contacontes. 
A banda, al llarg del dia tots

els comerços van poder mostrar
els seus productes de cara aques-
ta temporada de tardor, cosa que
va fer que la gent que al llarg del
dia va assistir a la fira pogués
gaudir d’una gran oferta co-
mercial. Tot plegat enmig d’un
gran ambient marcat per una
ambientació que va posar mol-
ta màgia a una jornada rodona
per al comerç local.

Al llarg del dia la fira va presentar molt bon ambient. Foto: Districte

DIGITALITZACIÓ4La ciutat té
en marxa des del 4 d’octubre
una nova plataforma en línia
que vol ser el gran aparador dels
establiments comercials de la
ciutat, el BCNMarket (bcnmar-
ket.barcelona).
De moment ja formen part de

la plataforma uns 2.500 establi-
ments, que d’aquesta manera
tindran una nova eina per com-
batre amb els grans competi-
dors de la venda electrònica. “El
nostre objectiu és que sigui l’A-
mazon dels comerços de la ciutat
i sigui líder com més aviat millor”,
afirma el tinent d’alcaldia d’Eco-
nomia de l’Ajuntament, Jaume
Collboni. La plataforma l’impul-
sen conjuntament el consistori i
Barnacom, l’entitat que agrupa
els eixos comercials de la ciutat
que formen part de Barcelona Co-
merç i Barcelona Oberta.
Així doncs, aquesta eina di-

gital permetrà als comerços do-
nar-se a conèixer i vendre onli-
ne els seus productes i serveis.
“BCNmarket és tot allò que el
comerç de proximitat havia re-

clamat en més d’una ocasió.
Una oportunitat digital en for-
ma de gran aparador comercial
de la ciutat, on cadascun dels co-
merços disposem del nostre
propi espai per relacionar-nos
amb els nostres clients com
nosaltres vulguem”, diu Salva
Vendrell, el president de Bar-
nacom i de Barcelona Comerç.

BONUS CONSUM
D’altra banda, aprofitant l’estre-
na de la nova plataforma digital,
s’ha presentat la nova campanya
‘Bonus Consum’ per potenciar el
consum local a través de la ma-
teixa BCNMarket. Es tracta d’un
bonus per valor de 20 euros que
la ciutadania podrà fer servir, dels
quals el consistori en posa 10.

La campanya Bonus Consum es pot fer servir al BCNMarket. Foto: Ajuntament

Salt endavant del comerç: 
en marxa el BCNMarket

Disturbis | Les entitats demanen “tolerància zero”
Associacions d’hostaleria, restauració i comerç han exigit a l'Ajuntament

“tolerància zero” amb els disturbis que es van produir a finals de setembre a la
ciutat. Les entitats lamenten que els actes vandàlics i incívics “ja no són puntuals”.  
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Guardó
L’Ajuntament de Barcelona ha rebut el
Premi Nacional de Comerç Interior 2021
de mans del Ministeri d’Indústria, Co-
merç i Turisme. 

El guardó reconeix la tasca de la ciu-
tat en la recuperació i l’impuls del comerç
de proximitat, una iniciativa recollida en el
Pla de renovació urbana. Entre altres,
aquest planejament recull actuacions com

ara Barcelona mai s’atura, un programa
destinat a la reactivació de l’economia
local que contempla una inversió de 87
milions d’euros per tirar endavant 82 me-
sures de xoc per fer front als efectes de la
pandèmia.

IMPULSANT EL COMERÇ
En aquesta línia actua també el Pla estra-
tègic de mercats 2015-2025, un programa
que busca principalment el desenvolupa-

ment de les noves tecnologies relaciona-
des amb els mercats municipals.

Amb tot, el Pla de renovació urbana es
vertebra en quatre eixos fonamentals: la di-
gitalització del petit comerç a través de
subvencions per a la formació, la moder-
nització dels mercats municipals, promoure
l’ocupació de locals comercials –amb sub-
vencions del 80% per a projectes que ocu-
pin locals a peu de carrer– i implementar
accions de suport a joves emprenedors per-

què entrin al sector del comerç de proxi-
mitat i possibilitin el relleu generacional.
Pel que fa a aquest últim objectiu, el con-
sistori ha creat una línia d’assessorament
perquè els menors de 35 anys impulsin les

seves idees de negoci, a més de reservar
una partida de 10 milions d’euros que
estan destinats a sis fons de capital risc
privats per impulsar empreses emergents
i innovadores. 

En el cas de la renovació i posada al
dia dels mercats municipals, el pla con-
templa el desplegament d’infraestructu-
res de comunicacions, la instal·lació de
càmeres i sensors d’aforament, una eina
de gestió d’incidències i l’extensió d’una
xarxa de pantalles i d’armariets per reco-
llir les comandes. 

MÉS PREMIS
Per altra banda, el Ministeri també ha
concedit el Premi Nacional de Comerç a
la botiga Santa Eulàlia, ubicada al pas-
seig de Gràcia. Un guardó que està dotat
amb 15.000 euros. 

Barcelona rep el Premi
Nacional de Comerç Interior

El guardó valora l’aposta
per posar en marxa accions

per impulsar el comerç 
de proximitat

Reactivació
El consum privat a Sant Antoni s’està re-
cuperant a un ritme superior que a la resta
de barris de la ciutat. Segons xifres recolli-
des a tota Barcelona per l’Oficina Muni-
cipal de Dades (OMD) a partir de l’ús de
targetes de crèdit i dèbit a les botigues,
entre els mesos de març i juny d’enguany
la despesa mitjana a Sant Antoni va supe-
rar en un 2,3% la de la resta de la ciutat.
En el cas de les transaccions, la diferència
arriba fins al 16,4%.

Des de l’Ajuntament defensen que la
implantació d’una superilla en aquest barri
de l’Eixample ha estat positiu per impul-
sar-hi les compres. En aquest sentit, el con-

sistori ho constata a partir de la presenta-
ció d’una enquesta sobre el terreny, en la
qual es va preguntar a 33 persones sobre la
transformació urbana de l’entorn del mer-
cat. Doncs bé, gairebé 3 de cada 4 -un 72%
en concret- considera que els canvis convi-
den a comprar-hi.

Per altra banda, segons dades d’un es-
tudi de l’Agència de Salut Pública de Bar-
celona (ASPB), les persones que van
entrevistar qualifiquen la superilla amb una
nota d’entre 8 i 10, alhora que valoren que
hi ha més tranquil·litat, seguretat i satisfac-
ció en el veïnat, més descans i més socialit-
zació. Aquest mateix estudi, destaquen des
de l’Ajuntament, registra també una mi-
llora de l’aire amb un descens de diversos
gasos contaminants a l’atmosfera.

El comerç de Sant Antoni recupera 
el volum de vendes d’abans de la pandèmia
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Memòria
Sis dècades de vida donen per a molts mo-
ments. Alguns d’inoblidables, altres de pit-
jors, però sempre amb l’energia que
caracteritza els paradistes dels mercats de la
ciutat. Aquesta és l’edat del Mercat de la
Mercè, que celebra el seu seixantè aniversari
amb una mostra de fotografies històriques. 

L’exposició està ubicada a les instal·la-
cions del mercat i exhibeix instantànies de la
façana, a més de plànols originals de la ins-
tal·lació. També, és clar, mostra fotografies
dels anys 60 i, a més, documentació de l’è-
poca que ajuda a entendre la trajectòria d’a-
quest equipament de barri. La mostra es
completa amb l’escrit d’un paradista que ex-

plica la seva trajectòria al mercat i que dona
una idea de la seva història.

L’exposició es pot visitar en horari de
mercat. Els dilluns, dimarts i dimecres, de
set del matí a dues del migdia. Els dijous, de
set del matí a dues del migdia, i de cinc de la
tarda a vuit del vespre. Els divendres estarà
disponible per ser visitada de set del matí a
vuit del vespre, mentre que els dissabtes l’ho-
rari és de set del matí a tres de la tarda.

El Mercat de la Mercè es va inaugurar
el 19 de març del 1961, tot i que no va en-
trar en funcionament fins al 8 d’abril d’a-
quell mateix any. Es va edificar a sobre dels
terrenys de l’antiga masia de Can Basté, al
bell mig del camí que anava d’Horta a Sant
Andreu. És el segon mercat que es va cons-
truir al districte de Nou Barris.

El mercat de la Mercè celebra 
60 anys amb una exposició fotogràfica

Visites, tallers i Scape Rooms
per redescobrir els mercats

EN PRIMERA
PERSONA

Educació
Els programes educatius dels mercats de
Barcelona s’han reprès amb l’inici del nou
curs escolar. L’Institut de Mercats Munici-
pals de Barcelona (IMMB) proposa visi-
tes a les parades, projectes d’aprenentatge i
serveis destinats a grans i petits, i fins i tot
un joc d’habilitat mental que està triom-
fant arreu del país, malgrat les restriccions
de l’últim any que n’han limitat l’expansió:
un Scape Room. 

Pel que fa a aquesta última iniciativa,
l’IMMB proposa un repte als més petits,
que hauran de recórrer els diferents mercats
de Barcelona amb una missió molt clara:
trobar l’únic rellotge que encara funciona als
mercats i evitar el caos. Es tracta, això sí,
d’una activitat virtual destinada a infants

d’entre 7 i 9 anys i a la qual es pot accedir a
través del web de l’IMMB. 

Per altra banda, les visites als mercats es
reprenen a partir del programa Menjo sa i
sostenible, de mercat, tot un clàssic dels mer-
cats de la ciutat que enguany fa 12 anys que
està en marxa. Consisteix en visites de grups
d’infants als mercats per tal d’acostar-los a
una alimentació saludable basada en els
productes de proximitat que es poden tro-
bar a les parades dels comerciants. Alhora,
els petits es familiaritzen amb els productes
de mercat, fet que ajuda a crear una imatge
positiva d’aquests equipaments com a espais
on anar a fer la compra. 

Les activitats proposades durant les visi-
tes consisteixen des d’un conte explicat als
menuts fins a l’elaboració de menús sans o
aprendre a elaborar una llista de la compra. 

Tanmateix, els més petits no són els únics
que podran conèixer a fons els mercats, ja
que també han tornat els projectes d’apre-
nentatge i servei (ApS), adreçats a estudiants
d’ESO i Batxillerat i que es divideixen en
dos: Mercats per la porta gran, dedicat als més
adults, i Menja’t el món, destinat a persones
que acabin d’arribar a la ciutat.

INTEGRACIÓ
Aquests projectes, que es porten a terme en
col·laboració amb les diferents entitats dels
barris, tenen com a objectiu que els joves de-
tectin les necessitats dels nouvinguts i ge-
nerin un servei que respongui a ells,
convertint els mercats, d’aquesta manera, en
un espai d’inclusió i connexió dins dels dis-
trictes. L’IMMB promou aquesta activitat
des de fa un parell d’anys.

Pròsper Puig és el continuador
d’una nissaga de carnissers que
van arrencar el negoci el 1957.
Una botiga que, tanmateix, té
arrels en un comerç familiar de
principis del segle XX. I és que
la proximitat i el tracte cara a
cara amb els clients són els
lemes de Puig.

Què és el que més valora un
client?
El nostre client és el nostre veí.
Nosaltres transcendim l’activitat
econòmica. Nosaltres sí que fem
comerç de proximitat. Allò de la
ciutat dels 15 minuts que ara
està tan de moda, nosaltres ho
hem portat a la pràctica sempre.
La gent es desplaça caminant i
ens porta el seu cabàs. Som una
continuïtat de la comunitat.

És això el que fa destacar els
petits comerços per sobre de
les grans superfícies? 
Miri, durant la pandèmia hem
fet molta feina d’acompanya-
ment de la gent, quan necessita-
ven qualsevol servei o producte.
Hem estat al seu costat en
aquells moments. Perquè nosal-
tres vivim del nostre client. Per
tot plegat, faria una crida als
consumidors perquè valorin
cada euro que es gasten, on se’l
gasten i quin retorn social té.

Quins avantatges té per a una
botiga com la seva formar part
d’un eix comercial?
Des de l’eix hem pogut oferir
serveis als nostres associats que
en solitari no haguessin pogut
aconseguir. Formar part d’un eix
ja transcendeix la dinamització.

“El nostre veí 
és el nostre client;
estem al seu costat”
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Pròsper Puig
Cansaladeria Puig
(Eix Sant Andreu)
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SARRIÀ – SANT GERVASI/ L’Observatori
Fabra és història viva de Barcelona. Aques-
tes instal·lacions –ubicades en plena serra
de Collserola, sota la muntanya del Tibi-
dabo– pertanyen a la Reial Acadèmia de
Ciències i Arts de Barcelona i van ser inau-
gurades el 1904 en presència del rei Alfons
XIII. La seva trajectòria centenària el con-
verteix en un dels observatoris en actiu
més antics del món i en una parada obli-
gada per als amants de l’astronomia.

El seu nom prové de Camil Fabra i Fon-
tanills, marquès d’Alella, un industrial i po-
lític barceloní que va donar una suma
important de diners per a la realització
d’un projecte que, en un primer moment,
només tenia en compte dos àmbits d’in-
vestigació: l’astronòmic i el meteorològic.
Amb els anys també s’hi va afegir l’estudi

de l’activitat sísmica de la zona, per la seva
ubicació estratègica. 

Actualment, l’observatori se centra en
la recollida i l’anàlisi de dades, des de ter-
ratrèmols i altres moviments de terra fins a
fotografies de petits asteroides. També s’or-
ganitzen diferents cursos i es participa en

programes científics internacionals. Tan-
mateix, la gran atracció d’aquestes instal·la-
cions són les visites guiades, una
experiència inoblidable que inclou obser-
vacions directes de la Lluna, Júpiter, Saturn
o Mart –segons l’època de l’any– i on fins i
tot es pot sopar sota les estrelles. En aquest
sentit, les observacions es continuen fent
com fa un segle, és a dir, amb el  telescopi
refractor gegantí, que data de 1904. Per

acabar de posar la cirereta al pastís, les vi-
sites conclouen amb una petita ruta botà-
nica pels jardins que envolten l’espai, on es
poden contemplar pins, avets, xiprers, alzi-
nes i boixos, mimoses, llorers i llentiscles i
moltes altres espècies. 

L’Observatori Fabra ha rebut diverses
distincions durant els anys, entre les quals
destaquen la placa Narcís Monturiol de la
Generalitat de Catalunya i la Medalla d’Or

de la Ciutat que atorga l’Ajuntament de
Barcelona. L’any 2014, l’European Physi-
cal Society (EPS) va concedir a l’Observa-
tori Fabra la distinció d’Historic Site (lloc
històric) pel descobriment de l’atmosfera
de Tità (entre altres descobriments) i per
les seves sèries centenàries (meteorolò-
gica i sísmica). L’Observatori Fabra ha
estat el primer centre a Espanya a rebre
aquesta distinció de l’EPS.

SANTS –MONTJUÏC/ La muntanya de Montjuïc ha pro-
veït la matèria primera per aixecar edificis, escultures i mo-
numents a Barcelona des de l’època romana. Les carac-
terístiques de la seva pedra –un material compacte i re-
sistent de coloracions blanques, vinoses o violàcies– la van
convertir al llarg dels anys en el millor ingredient per con-
solidar l’imparable creixement de la ciutat.

Un dels testimonis d’aquesta activitat el trobem al car-
rer dels Ferrocarrils Catalans, on es va localitzar un dels pri-
mers punts d’extracció del gres de Montjuïc. En aquest lloc
es poden veure, esglaonats en el vessant, els negatius que
han quedat de l’extracció dels grans blocs de pedra, així
com el repicat per preparar les cares dels carreus. La prin-
cipal hipòtesi és que aquests blocs de pedra es van tras-
lladar des d’aquest punt per mar a l’altre costat de
Montjuïc, on hi ha el nucli històric de la ciutat.

Fins al segle XX es van anar obrint altres pedreres a un
costat i a l’altre de la muntanya per obtenir matèria pri-
mera que després s’utilitzava per bastir la ciutat en mu-
ralles i cases i per a molts dels elements escultòrics.

GRÀCIA/ La Casa Rosa Alemany és la porta d’entrada
a l’avinguda de la República Argentina. Aquest
edifici d’estil noucentista situat al número 6 i pro-
jectat el 1928 destaca per les tribunes de fusta ri-
cament treballades i capriciosament disposades que
canvien la seva distribució a mesura que s’eleva l’es-
tructura pis a pis. 

Considerada una de les petites joies arquitectòni-
ques del districte, la casa Rosa Alemany compta amb
una segona façana que dona a la Riera de Vallcarca.

Història sota les estrelles al
centenari Observatori Fabra

Una pedrera romana que ens recorda
com es va proveir la ciutat per créixer

Una joia noucentista:
la Casa Rosa Alemany

Les visites permeten
observar directament la
Lluna, Júpiter o Mart com  

fa un segle, amb un 
telescopi que data de 1904
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CIUTAT VELLA/L’Estació de França és una d’a-
quelles petites meravelles a ull de tothom que
pot arribar a passar desapercebuda. Inaugu-
rada l’any 1929 amb motiu de l’Exposició In-
ternacional de Barcelona, aquest monumen-
tal espai no només destaca per ser la segona
estació més gran de la ciutat, sinó també pel
seu gran valor monumental i històric.

Obra de l’enginyer Andreu Muntaner i de
l’arquitecte Pedro Muguruza, l’edifici és una
creació a dues mans que treu pit com un dels
exponents més importants de l’arquitectu-
ra de ferro modernista a Barcelona. Entre els
diferents elements que conformen l’estruc-
tura és impossible no aturar la mirada en la
doble marquesina metàl·lica amb vidrieres
que fa possible l’espectacular efecte que
provoca la llum natural sobre les dotze vies

de l’estació. Un altre component de gran be-
llesa és el vestíbul noucentista dissenyat
per l’arquitecte Duran i Reynals, que comp-
ta amb tres grans cúpules per afavorir l’am-
plitud de l’edifici. La presència de materials
nobles com el marbre i el bronze, tant al ves-
tíbul senyorial com a la resta de l’estació, aug-
menten la vistositat i distinció de l’espai, so-
vint comparat amb l’estació d’Orsay de París.

Després d’una profunda remodelació, l’es-
tació es va reobrir el 1992, coincidint amb els
Jocs Olímpics de Barcelona, i es va especia-
litzar exclusivament en recorreguts de mit-
jana distància. Durant els últims anys també
ha guanyat protagonisme cultural i en
aquest espai s’hi celebren grans esdeveni-
ments de ciutat, com la BNEW Barcelona New
Economy Week 2021 de principis d’octubre.

Modernisme i noucentisme 
uneixen forces a l’Estació de França

Viatja a la Barcelona del segle XIX
des del cementiri del Poblenou

SANT MARTÍ/ Un autèntic viatge en el
temps. Aquesta és la sensació que transmet
passejar pel cementiri del Poblenou, un espai
d’estil neoclàssic capaç de transportar-te du-
rant uns instants a la Barcelona del segle XIX.

Amb dos segles d’història, aquest ce-
mentiri va ser el primer a construir-se –dos
cops– als afores de la ciutat. Les instal·lacions
actuals segueixen un projecte de l’arquitecte
italià Antonio Ginesi i es van inaugurar el
1819, després que el cementiri primigeni fos
destruït durant la guerra del Francès. La seva
llarga trajectòria converteix aquest espai en
un veritable museu a l’aire lliure: els pan-
teons monumentals, les escultures de mar-
bre, l’organització de l’espai i la decoració del
recinte són obra d’alguns dels millors escul-
tors i arquitectes del segle XIX.

Només traspassar la porta d’entrada al ce-
mentiri situada a l’avinguda d’Icària, el visi-
tant es troba amb un primer espai d’estil
profundament neoclàssic i que s’estructura
simètricament a partir de dos carrers que
s’entrecreuen i configuren quatre illes. A la
cruïlla entre aquestes dues artèries del ce-
mentiri s’hi va decidir col·locar un monument
dedicat a les víctimes de l’epidèmia de febre
groga de l’any 1821, que va tenir lloc poc des-
prés de la inauguració.

EL CEMENTIRI DELS PODEROSOS
Si el primer espai seguia els dissenys de l’italià
Antonio Ginesi, l’any 1849 es va apostar per
encarregar a l’arquitecte Joan Nolla la creació
d’una segona zona diferenciada amb l’objec-
tiu de destinar-la exclusivament a les famílies

benestants de la zona. En aquesta espècie de
nou departament dins del mateix cementiri
hi ha enterrats els membres d’algunes de les
sagues familiars més poderoses de tota la ciu-
tat de Barcelona. Els passadissos estan farcits
de nombroses i valuoses escultures de la se-
gona meitat del segle XIX, majoritàriament
d’estil neoclàssic, però també algunes de mo-
dernistes i eclèctiques.

MESURES PER LA PANDÈMIA
El cementiri del Poblenou ha hagut d’aplicar
diverses mesures de seguretat pel context
sanitari actual a causa de la pandèmia del co-
ronavirus. Entre altres, els serveis d'incinera-
ció i les cerimònies de comiat en espais
tancats del recinte han vist reduït l’afora-
ment total permès a la meitat.

Un supervivent
neoromànic 

a Sant Ramon
L'església de Sant Ramon Nonat
és una de les parròquies amb
més encant de Barcelona. Si-
tuada al barri de la Maternitat i
Sant Ramon, aquest edifici d’estil
neoromànic construït el 1924 és
un testimoni més dels horrors de
la guerra, ja que va ser cremat el
juliol del 1936.

Les raons de la construcció
inicial de l'església cal buscar-les
en la forta immigració i el creixe-
ment que va experimentar la
zona a partir dels anys vint del
segle XX. Es va triar com a ubica-
ció per erigir l’edifici un indret
que ja acollia un altre santuari des
del segle XVII i es va procedir a
construir-hi tot el conjunt parro-
quial format per l’església, les de-
pendències i l’escola del mateix
nom que se situa a la façana del
carrer de Collblanc.

La sòlida façana –un element
que és considerat l’exponent
d’estil neoromànic més rellevant
de la ciutat– està presidida per
una torre, amb campanar de
pedra, planta quadrangular i cinc
nivells d’obertures amb finestres
geminades. Els portals són semi-
circulars amb timpans decorats
amb mosaics de caràcter narratiu
que expliquen la vida del sant.  

Quatre anys després de l’in-
cendi del juliol del 1936, l’arqui-
tecte Josep Maria Sagnier va
rebre l’encàrrec de dur a terme la
reconstrucció del conjunt, que
va coincidir amb la instal·lació de
l’altar major de l’església.

Les Corts
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Esports

No hi ha pregunta més difícil de
respondre que triar un moment
entre molts moments. O, en el
cas de David Subirana (Girona,
1995), reporter gràfic de l'Uni
Girona, escollir la seva foto pre-
ferida entre les que li ha fet a
Laia Palau (Barcelona, 1979), la
capitana de l'equip.
Dubta. Té tres finalistes. En

una la cortsenca passa al costat
de la paraula reina. És de l'úl-
tima Copa, a València. A la se-
gona, en un amistós a Cam-
prodon contra el Barça CBS, Pa-
lau vola durant la roda d'escal-
fament. La tercera és la que
il·lustra el reportatge: una as-
sistència d'esquenes.
"Potser triaria aquesta imat-

ge perquè representa el què és
la Laia Palau: màgia. No neces-
sita fer 30 punts per posar un

pavelló dret. Amb un movi-
ment et trenca els esquemes",
descriu Subirana. Fa una peti-
ta pausa i afegeix: "Aquí tenia 39
anys i sembla una noia de 20".
El pes de la jugadora formada al
Joventut Les Corts va més en-
llà del seu envejable palmarès
(14 Lligues, 11 Copes, 3 Euro-
basket, una plata olímpica, tres
medalles mundials...) i de les se-
ves estadístiques.
És un exemple. Un mirall

per a qualsevol edat. El seu lle-
gat transcendeix el bàsquet,
per la seva mirada àmplia. No
sorprèn que el diari Mundo
Deportivo la premiés el passat
7 d’octubre a la gala de Trofeu
Campions Valors, en què reco-
neix els esportistes catalans
que milloren el món de l'esport
i de la societat.

DETALLISTA I PROPERA
"És amb la jugadora amb qui
m'entenc més. La Laia és una
persona detallista, propera i es-

pecial. S'agraeix que en una
sessió de fotos no deixi de pro-
posar-te idees", amplia el fotò-
graf gironí, que té un segell
propi i sempre busca captar

allò que s'ha perdut fins i tot qui
estava al pavelló veient el par-
tit. "La meva preferida de l'any
és aquesta", em diu mentre
m'ensenya la foto: un tap a una

mà. La mirada ambiciosa de
Palau defineix qui és. Està con-
vençuda que Amber Melgoza,
del CB Bembibre, no podrà llen-
çar i perdrà la pilota.

Laia Palau fa una assistència d’esquenes en un Uni Girona-Stadium Casablanca. Foto: David Subirana

Un retratmàgic de Laia Palau
» David Subirana, fotògraf de l'Uni Girona, tria la foto més especial que li ha fet a la capitana

» La cortsenca ha estat reconeguda amb el Trofeu Campions Valors, de Mundo Deportivo 

Futbol sala  | Marató per a l’AE Les Corts-UBAE
L'equip cortsenc visitarà dissabte la pista del FS Sabadell en el partit corresponent a la jornada
quarta de la Segona Divisió. El dia 22 l’AE Les Corts-UBAE rebrà el CN Caldes, enfrontament

pendent de la tercera, i l’endemà, el 23, tornarà a jugar a casa contra el CF Castellón (jornada 5).

Toni Delgado
LES CORTS
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4La Seguretat Social ofereix, a
través de la seva Seu Electrònica, un
conjunt de serveis per facilitar
certs tràmits a la ciutadania. Per po-
der accedir a alguns d’aquests ser-
veis es necessita identificar-se mit-
jançant un certificat digital emès
per una autoritat de certificació re-
coneguda o fer-ho a través de la
plataforma cl@ve.

No obstant això, amb l’objectiu
de facilitar al màxim possible l’ac-
cés als usuaris que no disposen de
mitjans d’autentificació digital, la
Seguretat Social ha implementat
una altra manera d’accedir a certs
serveis a través d’un sistema d’au-
tentificació basat en l’enviament
per SMS al telèfon de l’usuari d’u-
na contrasenya d’un sol ús, que
haurà d’introduir per poder acce-
dir al servei desitjat.

Aquest sistema, habitual en
moltes operacions bancàries, basa
la seguretat de la identificació de
l’usuari en el coneixement per
part seva d’una sèrie de dades
personals i en la possessió del te-
lèfon mòbil, que s’ha de registrar
prèviament a la Seguretat Social a
nom del mateix usuari a través d’un
procediment segur.

Actualment hi ha 58 serveis di-
ferents als quals es pot accedir a tra-
vés d’aquest mètode des de la
Seu Electrònica. L’últim a incor-
porar-se a aquesta llarga llista és el
simulador JUBIMAR. Aquest nou
servei permet a les persones tre-
balladores del Règim Especial del
Mar simular la seva futura pensió
de jubilació. La simulació té ca-
ràcter informatiu, per la qual cosa
no genera drets ni expectatives de
drets a favor del ciutadà.

VIDA LABORAL
Aquest últim servei se suma als pre-
existents, entre els quals desta-
quen la possibilitat de descarregar
diversos informes, com el de la vida
laboral, l’integrat de prestacions, el
d’empresari individual... Ara, amb
l’entrada en funcionament d’Im-
port@ss, el nou portal de la TGSS,
alguns d’aquests serveis et rediri-
geixen a aquest nou portal de
manera senzilla.

El mateix mètode d’identifica-
ció via SMS permet fer tràmits com
altes, baixes i modificar dades en el
Sistema Especial d’Ocupació a la
Llar; altes, baixes i canvis de la base
de cotització d’autònoms; fer un

canvi de domicili, del telèfon o del
correu electrònic que es tinguin re-
gistrats; rectificar els informes de les
bases de cotització i de la vida la-
boral; o sol·licitar el número de la
Seguretat Social, entre d’altres.

Entre els tràmits més deman-
dats que es poden fer per aques-
ta via també hi ha el de sol·licitar la
Targeta Sanitària Europea o la pos-
sibilitat de consultar la situació en
què es troba el tràmit d’una pres-

tació sol·licitada, a nom propi o en
representació d’una altra persona,
i fer un seguiment de les fases del
procés des que es presenta la sol·li-
citud fins que es resol. 

COM FER-HO?
Utilitzar aquest mètode d’identifi-
cació via SMS és molt senzill. Només
has d’accedir al servei que desitgis
i prémer l’opció d’accés via SMS. Se-
guidament, et pots identificar in-

troduint el teu document d’identi-
tat, la data de naixement i el nú-
mero de telèfon mòbil (prèvia-
ment registrat a la Seguretat Social).

Si les dades introduïdes són
correctes i coincideixen amb les re-
gistrades a la Seguretat Social, re-
bràs un SMS amb una contrasenya
d’un sol ús al teu telèfon mòbil. A
continuació, ja pots introduir
aquesta contrasenya que has rebut
per accedir al servei desitjat.

» Ja són 58 els serveis que ofereix en línia la Seguretat Social amb identificació per missatge
» És un mètode d’accés que no requereix certificat digital i que t’ofereix moltes possibilitats

A través d’un simple SMS pots accedir a molts serveis de la Seguretat Social. Foto: Pexels

La Seguretat Social, via SMS
Pàgines especials
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Amb Aquell dia tèrbol que vaig sortir
d’un cinema de l’Eixample i vaig decidir
convertir-me en un om, la directora Alícia
Gorina dona veu als personatges feme-
nins idealitzats de la pel·lícula Les verges
suïcides de Sofia Coppola. Una aproxi-
mació a les zones fosques d’aquella his-
tòria 20 anys després de l’estrena del film.

Al teatre Lliure de Montjuïc.

Teatre

Aquell dia tèrbol que vaig...
Eleonora Herder

El grup Roba Estesa continua enviant el
seu missatge feminista al món a través
de la música alegre i combativa. Aquest
octubre, la banda tarragonina ha pre-
sentat Rosa permanent (Halley Records),
el seu tercer àlbum d’estudi, amb una de-
sena de cançons. Entre els nous temes,
hi ha una col·laboració amb les gallegues
Tanxugueiras: Ràbia.

Música

Troben a un aeroport un jove amb la cara
plena d’esgarrapades. Assegura que es
diu Adrien Legrand, un nen que va des-
aparèixer deu anys enrere. El seu pare, Vin-
cent, decideix endur-se’l a casa, posant
fi així a un llarg malson. Simultàniament,
hi ha una sèrie d’assassinats a la regió. Ti-
tane és la pel·lícula guanyadora de la Pal-
ma d’Or del Festival de Canes 2021.

Pelis i sèries

Titane
Julia Ducournau

Rosa permanent
Roba Estesa

Escena Poblenou 2021
El Festival de Creació Contemporània Escena Poblenou
celebra enguany el seu vintè aniversari, i ho fa amb una

edició molt especial, que inclou una vintena de propostes
sota el lema ‘Obrim els ulls’. Del 21 al 24 d’octubre, el barri
barceloní del Poblenou s’omplirà d’art amb quatre espec-

tacles de teatre, tres peces de dansa, cinc propostes 
híbrides, set espectacles de circ i clown i un concert. 

Destaca la programació de l’espectacle de la sempre po-
lèmica Juana Dolores Romero Casanova: #JUANA 

DOLORES# *massa diva per a un moviment assembleari*. 

Ibai Llanos (Bilbao, 1995), que viu a Bar-
celona des de fa anys, va començar en el

món dels e-sports com a comentarista,
però el seu carisma el va convertir en

l’streamer de Twitch més famós a l’Estat
espanyol i a l’Amèrica Llatina. Tant és així

que s’ha fet amic de personatges de la ta-
lla de Leo Messi i del Kun Agüero, acon-

seguint les entrevistes que ja fa temps
que s’escapen al periodisme esportiu.

Malgrat tot, la humilitat ha continuat sent
el seu segell personal. Recentment ho ha
tornat a demostrar amb un discurs adre-
çat sobretot als seus fans més joves, ani-

mant-los a estudiar i a treballar, i recor-
dant-los que viure de l’streaming és molt

difícil. Ho ha fet després que es filtrés el
seu sou milionari i el d’altres streamers. 

I B A I  L L A N O SQUI ÉS?
ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

Ser l’streamer espanyol per excel·lència
Supera els vuit milions de seguidors a Twitch

Famosos

Un discurs sobre la importància d’estudiar
Per conscienciar els seus fans després que es filtrés el seu sou

Paraules molt aplaudides
Molts usuaris n’han valorat la coherència i la responsabilitat

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Amb prop de 15.000 versos, Soliloquis de
nyigui-nyogui recull tots els poemes
narratius i discursius que Enric Casasses
ha escrit des del 1977 fins ara. Els textos
més antics feia molt que eren introbables
i, entre els més recents, n’hi ha que ha-
vien passat desapercebuts. S’hi afegei-
xen també dos poemes inèdits, un d’ells
escrit en plena pandèmia.

Llibres

Soliloquis de nyigui-nyogui
Enric Casasses

|Back 4 Blood
Sobreviure en un món que ha patit una apocalipsi zombi. Aquesta és la
missió de Back 4 Blood, el joc d’acció disponible per a PC, PS4 i 5 i Xbox.
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

CONVICCIÓ

Fes el canvi progressivament: comença a substituir la carn 
i el peix dels teus plats per altres aliments amb proteïna

APRENENTATGE

PROGRÉS

VITAMINA B12

E S T I L S  D E  V I D A

i ALIMENTACIÓ

Sabies que l’1 d’octubre és el Dia internacional del vegeta-
rianisme? És probable que no, perquè, encara que el movi-
ment té cada cop més adeptes, continua molt allunyat de

gran part de la població. Però, si tens o algun cop has tingut la
voluntat de deixar de menjar animals, et portem alguns consells
que faran més fàcil aquesta transició. 

El més important és que tinguis clar el motiu principal per pas-
sar-te al vegetarianisme: deixar de menjar animals. No t’ho pren-
guis com una dieta per perdre pes ni com una moda, sinó com un
estil de vida. La forma més senzilla de fer el canvi és progressiva-
ment: comença a substituir la carn i el peix dels teus plats per al-
tres aliments, com ara tofu, seitan o soja texturitzada, que tenen
proteïna vegetal. Si encara no t’atreveixes amb aquests productes,
potser més desconeguts, tingues en compte que d’altres de ben
tradicionals, com llegums i fruits secs, també t’aportaran proteïna. 

En aquest camí, és important que tinguis algunes nocions
de nutrició: si pots, busca consell de professionals. Recorda que
en una dieta vegetariana (i molt més en una de vegana) et pot
faltar vitamina B12 i s’aconsella prendre’n suplements.

Vull ser vegetarià: com començo?

És important que estiguis convençut que vols deixar 
de menjar animals: no ho facis com a moda o per perdre pes

Les claus

És important que tinguis nocions de nutrició 
(també de cuina!): demana consell a professionals

El dèficit de vitamina B12 és comú en la dieta vegetariana
(molt més en la vegana): n’hi ha suplements
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